
 

۱۹۱۰ زندانی مهریه داریم
رئیس هیات امنای ستاد دیه کشور گفت: از تعداد ۱۵ 
، ۱۲ هزار و ۶۱۳  هزار و ۶۱ نفر زندانی جرایم غیرعمد در کشور
محکوم مالی، ۱۹۱۰ بدهکار مهریه، ۸۱ زندانی بدهکار دیه 

و ۴۵۷ نفر به دلیل نفقه در زندان هستند. 
به گزارش ایسنا، سیداسدا... جولایی، گفت: از آغاز 
تأسیس ستاد مردمی دیه یعنی از ماه مبارک رمضان سال 
۱۳۶۹ تا امروز بیش از ۱۷۰ هزار زندانی جرایم غیر عمد با 

کمک خیران و نیکوکاران از زندان آزاد شدند. 
رئیس هیات امنای ستاد دیه کشور تصریح کرد: در ۹ 
ماهه سال ۱۴۰۳ تا ۳۰ آذر ماه، تعداد ۷ هزار و ۷۰۶ زندانی 
جرایم غیرعمد با بدهی ۱۶ هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان از 
زندان آزاد شدند که از این تعداد ۴۳۲ محکوم زن با بدهی 

۱۹۴ میلیارد تومان و ۷۲۸۲ نفر مرد بودند. 
غ از وضعیت تاهل و تجرد  وی گفت: آزادی زندانیان فار
آنها همواره در اولویت فعالیت های ستاد دیه بوده است. 

جولایی با بیان اینکه طلبکاران در خط مقدم آزادی 
زندانیان قرار دارند، گفت: طلبکاران در فرایند آزادی 
زندانیان جرایم غیرعمد که امسال آزاد شدند در مجموع 
۲۳ درصد از دیون بدهکاران را بخشیدند و گذشت کردند. 
کنون ۱۵  رئیس هیات امنای ستاد دیه کشور گفت: ا
هزار و ۶۱ زندانی جرایم غیر عمد در زندان هستند که از 
این تعداد ۱۴ هزار و ۳۰۱ زندانی مرد و ۷۶۰ زن زندانی جرایم 

غیر عمد هستند. 
وی ادامه داد: استان تهران با ۲۵۷۰ زندانی، استان 
فارس با ۱۲۹۵ زندانی و استان اصفهان با ۱۱۸۶ زندانی 

بیش ترین محبوسان جرایم غیرعمد را دارد. 
جولایی با بیان اینکه ۹۵۰۰ زندانی جرایم غیرعمد در 
زندان های کشور ورودی امسال هستند، گفت: از تعداد 
، ۱۲ هزار و  ۱۵ هزار و ۶۱ نفر زندانی جرایم غیرعمد در کشور
۶۱۳ محکوم مالی، ۱۹۱۰ بدهکار مهریه، ۸۱ زندانی بدهکار 

دیه و ۴۵۷ نفر به دلیل نفقه در زندان هستند. 
رئیس هیات امنای ستاد دیه کشور ادامه داد: ستاد دیه 
۱۸ سال در مجلس تلاش کرد و با تصویب اجباری شدن 
قانون بیمه شخص ثالث از ورود حدود ۵۰۰ هزار زندانی 
بدهکار دیه به زندان ها جلوگیری کرد. با توجه به مبلغ 
گر قانون اصلاح نمی شد این عدد شاید به هیچ  بالای دیه ا

عنوان قابل تامین نبود. 
گفت: آقای چاووشی جزو خوانندگان محبوب  وی 
است که تا کنون میلیاردها تومان برای  آزادی زندانیان 
جمع آوری کرده است و از ابتدای سال جاری تا کنون 
حدود ۷ میلیارد تومان جمع آوری کرده است که منجر 
به آزادی ۶۰۰ نفر شده است. همچنین آقای رادش، بازیگر 
سینما جایزه خود از جوکر را به ستاد دیه اهدا کرد و زمینه 
آزادی ۴ زندانی در اصفهان را فراهم  کرد. استاندار کرمان 
نیز درخواست کرد هدایای انتصاب ایشان را به ستاد دیه 
کشتی گیر با حضور  کنند. همچنین آقای امامی،  واریز 
در زندان نوشهر ۵ زندانی را آزاد کرد. دانش آموزان نیز 
در این حوزه وارد شدند و برای آزادی زندانیان گلریزان 
برگزار می کنند و در بسیاری از مواقع نیز مردم مراسم 
تحریم درگذشتگان خود را به آزادی زندانیان اختصاص 
می دهند. پهلوان حسن یزدانی نیز موتورسیکلتی را که به 
عنوان پاداش مدال المپیک دریافت کرده بود برای آزادی 

زندانیان به حراج گذاشت. 
آزادی  برای  با اشاره به اهدای فیش حج  جولایی 
زندانیان گفت: بسیاری فیش حج عمره خود را برای آزادی 
زندانیان اختصاص می دهند. همچنین برخی افراد در 
وصیت خود بخشی از اموال خود را برای آزادی زندانیان 

اختصاص می دهند که این اقدام مبارکی است. 

آموزش و پرورش
می خواستم از مسئولین آموزش و پرورش بپرسم در سال 
کزی را جهت دندانپزشکی  جدید چرا برای دانش آموزان مرا
با  دانش آموزان  که  نکرده اند  تعیین  مناسب  قیمت  با 
تعرفه آموزش و پرورش به این مطب ها بروند. در ضمن در 
سال های قبل در مدارس ابتدایی معلم بهداشت وجود 
داشت امسال در مدارس ابتدایی جنوب شهر تهران منطقه 
۱۶معلم بهداشت وجود ندارد و برای رسیدگی به بعضی از 
مسائل دانش آموزان ما باید به مرکز بهداشت محله برویم 

مسئولان در این مورد رسیدگی کنند. 
یک شهروند از تهران

آلودگی هوا
از مسئولان تقاضا داریم که مازوت سوزی کارخانجات را 
قطع کنند زیرا واقعا این مازوت سوزی سرطان زا است و برای 
مردم ضرر دارد، بیشتر این آلودگی ها از مازوت کارخانجات 
است. از مسئولان تقاضا داریم که به این موضوع رسیدگی 

کنند. 
فراهانی از تهران

اجاره خانه 
قیمت خانه و اجاره آن همچنان گران و مردم را با مشکلاتی 
خ های  مواجه ساخته است. چرا مسئولان برای کاهش نر
بی ضابطه مسکن چاره ای اساسی نمی اندیشند. مستاجران 
کم درآمد جامعه باید تا چه زمانی با این مشکل دست و 

پنجه نرم کنند؟
یک شهروند از تهران

گرانی لبنیات
لبنیات جزو ضروریات اولیه زندگی هر شخصی است ولی 
در حال حاضر لبنیات روز به روز قیمتش بالا رفته و از خرید 
آن ناتوانیم. مسئولان کمی هم به فکر سلامتی مردم باشید. 
محمدی از تهران

آرمان ملی – شفق محمدحسینی: دیگر آن دوران گذشته 
است که پدر و مادرها و بزرگان فامیل آستین بالا می زدند و 
برای آینده جوانان فامیل، تصمیم می گرفتند. آن زمان که 
در جمع ها و مهمانی های فامیل، تا دختر و پسری به سن 
کار  ازدواج می رسید، امانش نمی دادند و سریع دست به 
غ ها! البته فاصله  می شدند، تا به قول معروف برود قاطی مر
ما با این اتفاقات در دهه های اخیر آنقدر دور شده است، که 
جوانان دهه هفتادی و بعضا هشتادی ممکن است اصلا این 
اصطلاحات را نشنیده باشند. هرچند سهم قابل توجهی از 
مجردها را جوانان دهه شصتی تشکیل می دهند، که در مقابل 
همه برچسب ها ایستادگی کردند و تعداد قابل توجهی از آنها 

حتی برای یک بار هم تن به ازدواج ندادند. 
کی از  آمار افرادی که حتی یکبار هم ازدواج نکرده اند، حا
ح های تشویقی برای ازدواج موثر  آن است که هیچ کدام از طر
نبوده است. اما باز هم مهم ترین مساله در این میان، مسائل 
 ، اقتصادی است. با توجه به رکود اقتصادی در دهه های اخیر
کافی  که دارای شغلی آینده دار و با حقوق  تعداد افرادی 
هستند، که از توان پرداخت هزینه اولیه یک زندگی معمولی 
برآیند، همچنان بسیار کم است! درحالی که به جمعیت افراد 
زیرخط فقر در جامعه مرتب افزوده می شود، دیگر دل و دماغی 
برای افراد نمی ماند، که در سفره کوچک و تنگ خود، دیگری 
را هم شریک کنند. هرچند بزرگ تر ها می گویند که در گذشته، 
افراد یک خانواده بعد از ازدواج با نداری و بی پولی و حداقل 
امکانات به قول معروف می ساختند، اما جوانان امروز دیگر 

اینگونه تفکرها را نمی پسندند. 

   علل اقتصادی درکنار عوامل اجتماعی
عالیه شکربیگی، جامعه شناس زنان و خانواده، درباره علل 
کاهش میل جوانان به ازدواج به »آرمان ملی« گفت: مساله 
گر ازدواج نمی کنند، ریشه در چند عامل  این است که جوانان ا
دارد. اولین بحثی که در این بستر وجود دارد، علل اقتصادی 
که می خواهد  کنید یک جوانی  می تواند باشد. مثلا فرض 
ازدواج کند، آیا توانمندی امکانات مالی را دارد که بتواند یک 
خانه در حد معمول معقول اجاره کند، هزینه مراسم ازدواج را 
فراهم کند، یا فرض کنید توانمندی این را داشته باشد که در 
ادامه فرزندآوری داشته باشد. بنابراین من فکر می کنم یک 
دلیل آن می تواند بحث اقتصادی باشد. مثلا فرض کنید، حالا 
یک جوانی که شغل ندارد، امکانات مالی ندارد، با خودش 
گر بیایم و ازدواج کنم و فرضا ۱۰۰سکه را  فکر می کند که من ا
گر به هر دلیل نتوانند هردوطرف به  هم مهریه قراردهم، ا
این زندگی مشترک ادامه دهند، چگونه آن سکه ها را این فرد 

پرداخت کند؟
این جامعه شناس درباره دیگر دلایل کاهش ازدواج افزود: 
یک دلیل دیگر آن می تواند تغییر نگره های ارزش در جوانان 
ما باشد. درواقع شاید تجربه شکل های دیگری از زندگی باعث 
شده است که به راحتی تن به ازدواج ندهند و تغییر نگرشی 
کرده اند.حالا رفتن جوانان به سمت  نسبت به ازدواج پیدا
شکل های دیگری از زندگی مثل ازدواج سفید، در ازدواج سفید 
طرفین تقبل می کنند که هرکدام یک سهمی از اداره زندگی را 
به عهده بگیرند و تا زمانی درکنار هم زندگی کنند که آن رابطه 
ناب عاطفی بین آنها هست و وقتی هم که تمام می شود، گذر 

از هفت خوان رستم ازدواج های رسمی را ندارند. 
او با اشاره به دلایل اقتصادی و اجتماعی توامان در عدم 
علاقه جوانان به ازدواج افزود: اینها درواقع معضلاتی است 
که هم به لحاظ اقتصادی و هم به لحاظ تغییر نگرشی، هم به 
لحاظ ارزش های مدرن، به نظرمن در کاهش ازدواج تاثیرگذار 

است. 
این جامعه شناس در ادامه با اشاره به شکل های دیگر 
بستر  در  زندگی  از  مختلفی  گونه های  ما  افزود:  ازدواج، 
، پست  خانواده ها داریم، مثلا گونه سنتی، مدرن، درحال گذار
مدرن، ایرانی اسلامی داریم. همه اینها سبب می شود که 
جوانان نسبت به تداوم و پایداری زندگی خود آن ارزش ها 
و جهان بینی که درهر فرد و خانواده آن وجود دارد، نوع 
زندگی اش را رقم بزند. شکل های دیگری از ازدواج، چون 
ازدواج سفید که شکل مدرن ازدواج است. یعنی زندگی پارتنری 

درواقع در میان جامعه بیشتر رواج پیدا کرده است. 
شکربیگی درباره دلیل گرایش به زندگی پارنتری در میان 
جوانان افزود: از دلایل رواج این شکل از زندگی مشترک، 
کرد. ما نمی توانیم  می توان به مشکلات اقتصادی اشاره 
بگوییم که مسائل اقتصادی از مسائل اجتماعی جداست. 
درواقع مسائل اجتماعی ریشه در اقتصاد هم دارد. این دو یک 
رابطه رفت و آمدی با هم دارند. نمی توانیم بگوییم تنها دلیل 
در اجتماع است. در اجتماع انسان ها هستند، گروه ها هستند 
و تعاملاتی که ریشه در تامین معیشت زندگی دارد. اینها خود 

مباحثی است که باید در نظرگرفته شود. 

   بی میلی جوانان مستقل به ازدواج
مساله مهم در بحث ازدواج این است که تنها افرادی که 
توانایی اقتصادی حداقلی برای ازدواج ندارند نیستند که تن 
به ازدواج نمی دهند، بلکه حتی جوانانی که از شرایط نسبتا 
مساعد اقتصادی برخوردارند و از عهده تامین معیشت یک 
خانواده سه نفره برمی آیند هم، ترجیح می دهند که ازدواج 
نکنند. در این میان زنان و مردان هرکدام دلایل خاص خود 

، مجرد ماندن زنان و مردان، با  را دارند. در سال های اخیر
نگاهی متفاوت از گذشته، درحالی پذیرفته شد، که بسیاری از 
جوانانی که توانایی زندگی مستقل را داشتند، زندگی مجردی 
را انتخاب کردند. هرچند در دهه های گذشته زندگی مجردی 
به خصوص برای زنان در ایران از منظر عمومی پذیرفته نبود، 
اما امروز دیگر آن نگاه منفی که در گذشته به این سبک از 
ح نیست. در این میان زنانی که دارای  زندگی می شد، مطر
شغل و تحصیلات عالی هستند، و از عهده اداره زندگی شخصی 
خود به تنهایی برمی آیند، دیگر به سادگی تن به ازدواج 
نمی دهند و این مساله در میان مردان حتی بیش از زنان 
است. صرف نظر از مسائل اقتصادی، شاید نوع نگاه جوانان 

نیز به مقوله ازدواج تغییر کرده است. 

   سهم جوانان هرگز ازدواج نکرده
طبق گزارش مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی، 
داده های سال های اخیر نشان می دهند که شاخص ازدواج 
ویژه سنی جوانان کاهش یافته است؛ به طوری که در سال 
۱۳۹۲، ۴۷.۸ نفر به ازای هزار نفر مرد جوان و ۴۰.۷ نفر به ازای 
هزار نفر زن جوان ازدواج کرده اند؛ اما این میزان در سال ۱۴۰۲ 
به ۲۹.۷ نفر به ازای هر هزار نفر مرد جوان و ۲۶.۲ نفر به ازای 

هزار نفر زن جوان کاهش یافته است. 
، در بازه زمانی ۱۳۶۵ تا ۱۴۰۲، میانگین سن  براساس آمار
ازدواج مرتبه نخست مردان از ۲۳.۸ سال به ۲۸.۳ سال افزایش 
یافته است.  این آمار همچنین نشان می دهد که در حال 
حاضر جوانان مرد ایرانی، تشکیل خانواده را به اواخر دهه 
سوم زندگی خود موکول می کنند.  علاوه بر این سهم افراد هرگز 
ازدواج نکرده که در سنین جوانی قرار دارند نیز افزایش یافته، 
به گونه ای که بین سال های ۱۳۹۲ تا ۱۴۰۱، سهم جوانان هرگز 
ازدواج نکرده از ۴۴ درصد به ۴۹ درصد افزایش یافته است. 
سهم جوانان هرگز ازدواج نکرده نیز از ۶۳ درصد به ۷۴ درصد 
رسید. در واقع حدود ۴۹ تا ۷۴ درصد از جوانان یکی از سه 

شاخص مهم استقلال یافتگی که ازدواج است را ندارند. 
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گــــزارش

اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

گزارش »آرمان ملی« از کاهش میل به ازدواج در جوانان

جامهایکهبهتنجواناندوختهنمیشود

خبری از نشست های مزدی نیست
محسن باقری از تعلل وزارت کار در برگزاری 

نشست های شورایعالی کار انتقاد کرد. 
در  کارگران  نماینده  باقری«  »محسن 
کار  کار در انتقاد از تعلل وزارت  شورایعالی 
گفت: دی ماه هم به نیمه نزدیک  به ایلنا 
شده اما خبری از برگزاری نشست های مزدی 
شورایعالی کار نیست.  او افزود: از ابتدای سال 
فقط یک نشست رسمی شورایعالی کار آنهم 
با موضوعات فرعی برگزار شده؛ متاسفانه در 
این شرایط بحرانی معیشت کارگران، اراده ای 
برای برگزاری نشست های سه جانبه و بحث 
بر سر بهبود وضعیت معاش نیست.  باقری 
سه جانبه   نشست های  باید  اینکه  بیان  با 
مزدی برگزار و محاسبات سبد معیشت آغاز 
شود؛ اضافه کرد: گویا وزارت کار قصد ندارد 
نشست های شورایعالی کار را مطابق قانون 
برگزار کند؛ برگزاری جلسات کمیته دستمزد 
کلی  به تعویق افتاده و تا همین امروز هم 
دیر شده.  به اعتقاد عضو کارگری شورایعالی 
معیشت  سبد  محاسبات  باید  امسال   ، کار
سه جانبه  جلسات  در  کارگری  خانوارهای 
( انجام  کمیته دستمزد )ذیل شورایعالی کار
و حداقل دستمزد کارگران براساس آن تعیین 
شود.  باقری از وزیر کار و معاون روابط کار این 
وزارتخانه درخواست کرد هرچه زودتر نسبت 
به برگزاری جلسات شورایعالی کار اقدام کنند. 
کید کرد: با این اوضاع اقتصادی، وضع  او تا

معیشت کارگران از همیشه بدتر است. 

پیشنهاد برگزاری جلسه سران قوا با 
موضوع آلودگی هوا

رئیس کمیسیون خدمات شهری شهرداری 
تهران از سران سه قوه خواست که جلسه ای با 
موضوع بررسی وصعیت آلودگی هوای تهران 
برگزار کنند.  به گزارش ایلنا، مهدی پیرهادی 
در مورد وضعیت آلودگی هوا با بیان اینکه 
سال گذشته دیوان محاسبات گزارش دقیقی 
در مورد وضعیت اجرایی دستگاه ها ارائه کرد، 
افزود: با معاون دادستان تهران و کل کشور 
از  خوبی  گزارش  گفتند  که  داشتم  جلسه 
ک تهیه کردند  وضعیت اجرای قانون هوای پا
و کمیسیون اصل ۹۰ هم گزارش گیری کرده اما 
هنوز اتفاق عملی در راستای بهبود شرایط هوا 
خ نداده است. از سران سه قوه می خواهم  ر
یک جلسه با موضوع آلودگی هوا برگزار کرده و 

نتایج آن را به مردم هم اعلام کنند. 

پیگیری قضائی  چند بیمار نابینا شده 
قوه قضائیه در مورد پیگیری حقوق چند 
بیمار نابینا شده در یکی از بیمارستان های 
تهران اعلام کرد: هرگونه قصور و تلف کردن 
غیر عمدی یا عمدی دو چشم، در قوانین 
کیفری ما مجازاتی سنگین دارد.  به گزارش 
، حوزه سخنگوی قوه قضائیه اعلام کرد:  مهر
ح شده در فضای مجازی  در پی شبهه مطر
جامعه  با  مرتبط  موضوع  خصوص  در 
نظر  اظهار  که  نابینایان باطلاع می رسانیم 
خبری  نشست  در  قضائیه  قوه  سخنگوی 
زمینه  در  پرسشی  به  پاسخ  در  شانزدهم 
پیگیری حقوق چند بیمار نابینا شده در یکی 
از بیمارستان های تهران و پیرامون اهمیت قوه 
بینایی و لزوم پیگیری حقوق بیماران ناشی از 
برخی قصورات پزشکی و درمانی صورت گرفته 
است.  لازم به ذکر است که اهمیت پیگیری 
به  احترام  لزوم  و  بیماران  حقوق  مجدانه 
جماعت نابینایان و کم بینایان کشور و رسیدگی 
به شکایات آحاد جامعه نسبت به ادعای قصور 
یا تقصیر در این خصوص، از جمله وظایف 
کم  ح در محا ذاتی دستگاه قضائی و قابل طر
کشور است.  همچنین قابل ذکر است از آن رو 
که قوه بینایی جزو مهم ترین قوای هر انسان 
است، هرگونه قصور در برابر آن و تلف کردن غیر 
عمدی یا عمدی دو چشم، در قوانین کیفری ما 
مجازاتی سنگین، هم تراز مجازات سلب حیات 
گر منجر به قصاص  و پرداخت دیه کامل انسان ا
عضو محکوم نگردد را در بر خواهد داشت. فلذا 
بیان اهمیت پیگیری حقوق بیماران مبتلا 
شده به عارضه نابینایی، هیچ گاه به معنای 

توهین به جامعه نابینایان تلقی نمی شود. 

استخراج رمزارز با برق دانشگاه
معاون بازرسی و حمایت حقوق مصرف 
کنندگان اداره کل صنعت، معدن و تجارت 
خراسان رضوی گفت: یک مزرعه استخراج 
رمزارز در یکی از دانشگاه های دولتی مشهد 
قله زو  بیاتی  بخشعلی  شد.  ضبط  و  کشف 
افزود: به دنبال رسیدگی به اخبار دریافتی 
مشترک  گشت  قالب  در  و  شهروندان  از 
کارشناسان بازرسی و نظارت اداره کل صمت 
به همراه نمایندگان فراجا مشهد و حراست 
توزیع برق مشهد در بازرسی از یک کافی شاپ 
در یکی از دانشکده های یک دانشگاه دولتی 
در مجموع تعداد سه دستگاه استخراج ارز 
شد.  کشف  و  شناسایی   ) )ماینر دیجیتال 
ماینر های کشف شده از نوع نسل جدید با 
کس  تراهش بالا بوده و با تعبیه سایلنت با
طور  به  ماینر ها  صدای  کاهش  منظور  به 
حرفه ای جاسازی شده بود. بیاتی اظهارکرد: 
دستگاه های کشف شده به اداره کل جمع آوری 
و فروش اموال تملیکی استان منتقل و پرونده 
کافی شاپ دانشکده  تخلف برای متصدی 
تعزیرات  به  رسیدگی  برای  و  تنظیم  مزبور 

حکومتی استان خراسان رضوی ارسال شد. 

نایب رئیس کمیسیون قضائی و حقوقی مجلس شورای 
اسلامی گفت: قانون مجازات کیفری ایراداتی دارد که باید 
آن را اصلاح کرد و در کمیسیون قضائی این اراده وجود دارد. 
»عثمان سالاری« نایب رئیس کمیسیون قضائی و حقوقی 
مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با ایلنا درباره استفاده از 
مجازات های جایگزین حبس توسط قضات کشور گفت: 
اظهارنظر دقیق و صریحی از اینکه قضات چه میزان از 
مجازات های بازدارنده استفاده می کنند، وجود ندارد و 
این مهم مستلزم ارائه آمار دقیق توسط مرکز انفورماتیک 
قوه قضائیه است. به عنوان عضو هیات رئیسه کمیسیون 
قضائی و حقوقی مجلس خواسته من این است به دلیل 
اینکه تعداد زندانیان در زندان های کشور زیاد است، قضات 
از مجازات های بازدارنده و جایگزین استفاده کنند و ترجیحا 
سعی کنند اصل ۳۷ قانون اساسی را در مواردی که ایجاب 

می کند، اعمال کنند. 
وی در ادامه گفت: زمانی که قاضی بودم تلاش می کردم به 
گر فردی  ندرت فردی را بازداشت کنم، چون بر این باورم که ا
زندانی شود، آسیب و خسارات بر روح و روان خانواده زندانی 
وارد می شود و حیثیت و شئونات خانواده زندانی ممکن 
است در جامعه مخدوش شود. بنابراین جز در جرائم خشن 
در سایر موارد سعی می کردم در جایگاه قاضی به هیچ عنوان 
حکم حبس صادر نکنم و همچنین در مراحل تحقیقات، 
گر اتهامی متوجه فردی بود سعی  فردی را بازداشت نکنم و ا
می کردیم با تامین مناسب آزاد شود، لذا با توجه به اینکه 
کید  مسئولان رده اول کشور به ویژه مقام معظم رهبری تا
ویژه ای بر حفظ صیانت، آبرو و حرمت افراد دارند که این 
مهم ریشه در کتاب و سنت دارد، باید از هر طریقی تلاش 
کنیم اصل برائت را جاری کنیم و بر اساس حدس و گمان 

حکم بازداشت فردی را صادر نکنیم. 
این نماینده مجلس در پاسخ به این سوال که چگونه 
می توان هزینه های زندانیان را کاهش داد؟ گفت: هر میزان 
تعداد کمتری حکم حبس صادر شود و شمار کمتری از 
افراد روانه زندان شوند به همان میزان تعداد زندانیان 
کمتر می شود. در این شرایط مسئولان و متصدیان سازمان 
زندانی  افراد  درباره  تا  دارند  بیشتری  فرصت  زندان ها 
برنامه های اصلاحی ارائه دهند تا ضمن کسب مهارت های 
فنی و تخصصی، منبع درآمدی برای خانواده زندانیان 
ایجاد شود. سازمان زندان ها از طریق احداث کارگاه ها در 
کز زندان ها به دنبال اصلاح زندانیان است تا زمانی که  مرا

مدت حبس آن ها به پایان رسید به عنوان یک عنصر مفید 
وارد جامعه شوند. 

   تعداد زندانیان در حد امکانات زندان ها باشد
این عضو کمیسیون قضائی مجلس در خصوص تدابیر 
لازم برای کاهش فشار اقتصادی به خانواده زندانیان گفت: 
کز حرفه ای و کارگاه های آموزشی در سازمان  با ایجاد مرا
زندان ها می توان امکانات بیشتری در آنجا مستقر کرد تا 
سازمان زندان ها قدرت مهارت آموزی زندانیان را فراهم 
آورد. با اختصاص امکانات بیشتر و تامین بودجه مالی برای 
سازمان زندان ها ضمن تامین هزینه های روزانه زندانیان 
می توان در راستای اصلاح شخصیت بزهکار زندانی تلاش 
کرد. تعداد زندانیان باید در حد امکانات زندان ها باشد 
تا بتوانند در بعد فرهنگی، اقتصادی وایجاد کسب و کار و 
زمینه های دیگر برای آن ها برنامه ریزی کنند و موجبات 
کسب مهارت و فناوری را فراهم کنند. با این شرایط هم در 
داخل زندان ها یک درآمدی ایجاد می شود و یک منبع 
درآمد هم برای خانواده ها تامین می گردد و زندانی پس 
از آزادی در جامعه دنبال خلاف نمی رود و با ایجاد یک 
کسب و کار برای خود، قطعا ارتکاب مجدد به جرائم کاهش 

می یابد. 
که چرا مجازات های  سالاری در پاسخ به این سوال 
جایگزین مانند پابند الکترونیک در سراسر کشور در سطح 
پابند  جایگزین  مجازات  گفت:  نمی شود،  اجرا  وسیعی 
الکترونیک روش بسیار خوبی است، اما قانون مجازات 
کیفری ایراداتی دارد که باید آن را اصلاح کرد و در کمیسیون 
قضائی این اراده وجود دارد. وقتی حکم قطعی صادر و فرد 
روانه زندان می شود، باید شورای طبقه بندی که در هر 
زندانی وجود دارد و مرکب از دادیار اظهار نظر و رئیس زندان 
است، با توجه به وضعیت محکوم علیه تشخیص دهند که 
گر زندانی مستلزم استفاده از پابند الکترونیک است، این  ا
کار برای زندانی انجام شود، نه اینکه منتظر بمانند دادگاه 
قطعی صادرکننده حکم با نصب پابند الکترونیکی برای 
زندانی موافقت کند، در حالی که پرونده پس از صدور رای 
قطعی مختومه شده است و ماده قانونی در این زمینه باید 
هر چه زودتر حذف شود و این اختیار به شورای طبقه بندی 
گذار شود که به سهولت تشخیص دهند فرد  در زندان ها وا
زندانی به جای حبس می تواند از پابند الکترونیک استفاده 

کند و از زندان خارج شود و تحت نظر قرار گیرد. 

کم    حجم بالای دعاوی در محا
نایب رئیس کمیسیون قضائی و حقوقی مجلس شورای 
کید کرد: چه دلیلی دارد با توجه به حجم بالای  اسلامی تا
کم وجود دارد یک پرونده چند  دعاوی متعدد که در محا
نوبت به دادگاه برود تا در یک پروسه دراز مدت رسیدگی 
شود. شورای طبقه بندی زندان ها که متشکل از مسئول 
فرهنگی، رئیس زندان و دادیار اظهارنظر است به عین 
در زندان ها وضعیت متهم را مشاهده می کند و می تواند 

تشخیص لازم را در این رابطه ارائه کند. 
وی با رد این انتقاد که مجازات های جایگزین حبس 
ک باشد،  می تواند در برخی موارد برای جامعه خطرنا
گفت: نباید گرفتار آفت رد مطلق یا قبول مطلق شویم. هر 
اقدامی به همان میزان که می تواند مقبول باشد، می تواند 
پیامدهای زیانباری هم داشته باشد. وجه غالب این 
گر این اقدام صورت گیرد به نفع جامعه است.  است که ا
افرادی هم ممکن است نظرات شخصی در مخالفت با 
ح های جایگزین داشته باشند. هیچ موضوعی را  این طر
نمی توان پیدا کرد که صددرصد جامعه با آن موافق باشد 
و کمتر موردی است که بتوان اجماع و اتفاق نظر کامل در 

رابطه با آن داشت. 
این نماینده مجلس در رابطه با تخفیف مجازات برای 
کاهش جمعیت زندانیان اظهار داشت: هر میزان که برای 
کمتری به  کمتری صادر شود، هزینه  افراد حکم حبس 
جامعه و بیت المال تحمیل می شود. هزینه های روزانه 
زندانیان از خزانه و پول مردم تامین می شود و هر چه این 
وجوهات کمتر شود و در کارگاه های تولیدی و اشتغال ورزی 
زندان ها اختصاص یابد، عملا زندان تبدیل به دانشگاه 
می شود. برای آنکه زندان ها به محیط آموزشی مناسب 
تبدیل شود، باید امکانات لازم در اختیار مسئولان زندان ها 
قرار گیرد و تعداد زندانی ها متناسب با امکانات سازمان 
زندان ها باشد و تنها چالش آن ها این نباشد که هزینه های 
روزانه آن ها را تامین کنند و منتظر آزاد شدن زندانی از 

زندان شوند. 
سالاری در پایان خاطرنشان کرد: هر میزان کشور به لحاظ 
فرهنگی و اجتماعی توسعه یابد به همان میزان جرائم 
خ می دهد. امر بدیهی است که توسعه  کمتری در جامعه ر
فرهنگی، اجتماعی و اصلاح بینش، نگاه و باور افراد کمک 
می کند تا افراد بر اساس وجدان خود مرتکب اعمال خلاف 

قانون جامعه و ناشایست نشوند. 

ح کرد:  نایب رئیس کمیسیون قضائی و حقوقی مجلس مطر

قضات از مجازات های بازدارنده و جایگزین استفاده کنند 


